
Bližamo se novemu načinu sadnega izvoza 
Dosedanji izvoz sadja 

Sadjarstvo v Sloveniji je od prevrata do 
danes napravilo že precej korakov naprej. 
Naš sadni trg si je znal z izborno kakovostjo 
sadja pridobiti sloves na svetovnih tržiščih. 
Ker so se naši sadjarji prepričali, da je mo
goče dobro vnovčiti le zdravo, pravilno obra
no in spravljeno sadje, se je ravno na teh 
področjih v zadnjih letih veliko storilo. Pri 
vsej napredujoči modernizaciji našega sad
nega razpošiljanja v inozemstvo smo se po
služevali ali vlaganja sadja v zaboje ali pa 
se je izvažalo v razsutem stanju v vagonih. 
Na isti način kakor jabolka smo pošiljali tudi 
slive, breskve in češnje. Prav to slednje naj
bolj občutljivo sadje je pri prevažanju na 
omenjeni dvojni način močno trpelo. Toliko
krat se je zgodilo, da je prejel kupec v ino
zemstvu od naših sliv ali češenj brozgo, ki 
ni bila za drugo kot za prekuhanje v žganje. 
Pri prevažanju občutljivega sadja so šle vsa
ko leto velike vsote v izgubo. Neprilike pri 
sadnem prevozu so napotile naše sadne stro
kovnjake, da so zastavili vse moči, da bi se 
odpravili za bodoče izvozni nedostatki, ki so 
združeni z občutnim denarnim primanjklja
jem. 

Izvoz treba prilagoditi novodobnim zahtevam 
Ker je postalo sadje v poprevratni dobi 

ena najbolj priporočanih življenjskih potreb
ščin, je bilo treba zboljšati sadni izvoz z mo
dernimi prevoznimi sredstvi. Začeli so sadje 
prevažati v hladilnih vagonih. V take vago
ne spravljeno sadje je doseglo tudi najbolj 
oddaljene kraje povsem nepoškodovano ter 
sveže. Hladilni vagoni, kateri sami proizva

odpremljalo na inozemske trge takrat, kadar 
so cene najbolj ugodne, to je v zimi in na 
spomlad. 

Istočasno s silosom za shranjevanje sadja 
se mora zgraditi hladilnica za ohlajevanje 
sadja v vagonih. Ta način ohlajevanja bo 
prišel posebno v poštev za bosanske in srbske 
slive. Naše in sadje iz južnih krajev države, 
katero bo že naloženo v isotermične vagone, 
se bo spravilo v Mariboru tik pred izvozom 
v hladilnico silosa za 24 ur. Tam se bo ohla
dilo ter obložilo z ledom in bo v najboljšem 
stanju doseglo inozemski trg. 

Kdo bo zgradil mariborski silos? 
Naša vlada je osnovala posebno delniško 

družbo. Družba je državna ustanova z nalo
go, da gradi po vsej državi skladišča ali si
lose za žito in sadje. Ta družba »Silos« bo 
zgradila v Mariboru kot središču sadne trgo
vine velik in novodobnim zahtevam odgovar
jajoči silos, za katerega kažejo največje za
nimanje sadjarji iz vse naše države. 

Komisija si ogledala stavbišče 
Da je zamisel izgradnje velikega sadnega 

silosa v Mariboru resna in da jo bodo s ča
som uresničili, nam dokazuje dejstvo komi
sionelnega ogleda v poštev prihajajočih stav
bišč. V minulem tednu se je mudila v Mari
boru komisija, v kateri so bili zastopniki ban
ske uprave in družbe »Silos«. Komisija je iz
brala stavbišče za silos v neposredni bližini 
mariborske carinarnice, med kolodvorom, ca
rinarnico in Meljskim hribom. Stavbišče bo 
kupila banska uprava pod pogojem, da prične 
družba »Silos« takoj z gradnjo. Izbrano stav
bišče ima zelo ugodno lego še radi tega, ker 
je v neposredni bližini tovornega kolodvora. 
Skladišče bodo zvezali brez velikih stroškov 
s kolodvorom s tračnicami. 

jajo led, so za prevažanje sadja predragi. Za
radi tega so predali prometu posebne »iso
termične« vagone. V teh se sadje v posebnih 
hladilnicah ohladi, obloži z ledom in odpošlje. 
Omenjeni slednji način izvažanja pride za na
še slovensko sadje v poštev le tedaj, ako bo 
dobila naša sadna trgovina silos za sadje. 

Velik sadni silos v Mariboru 
Glede našega sadnega izvoza je najbolj 

važna točka obmejni Maribor. Sadjarsko in 
vrtnarsko društvo za Slovenijo je storilo vse, 
da je zanimalo merodajna mesta v naši dr
žavi za nujno potrebo zgradnje sadnega si
losa. Ta silos bi moral imeti prostor za vskla
diščenje do 300 vagonov sadja. Silos bi mo
ral biti opremljen s hladilnimi napravami, da 
bi se ohranilo spravljeno sadje sveže in bi se 


